
 
 
 
 
 
 

Prego Festa Major de La Mariola 2006 
 
 
 
Benvolguts amics i amigues de La Mariola, 
 
 
Vull, en primer lloc, fer-vos arribar el meu agraïment per 
convidar-me a pronunciar el Prego de la vostra Festa Major, que 
també ho és de tota la ciutat de Lleida. Vull saludar als membres 
de la Comissió de Festes pel programa que han preparat.  
 
Però de manera molt especial, vull felicitar a la Pubilla de la 
Festa, Jesica Campayo, i ales seves Dames d’Honor Jesica 
Jiménez i Cristina Vázquez, que, estic segur, representaran de 
manera excel·lent, els joves i les joves de la Mariola durant 
aquests dies de festa. 
 
La Mariola, com sabeu, és una molt antiga partida de l’Horta de 
Lleida. Un raval de la ciutat del qual en tenim notícies des de la 
dominació àrab, que produïa aliments destinats al consum ciutadà. 
Documents de l’època ens parlen de les seves vinyes i, ja en el 
segle XV, d’una Torre de la Mariola i d’un Molí d’oli, avui 
evidentment inexistents.   
 
El creixement urbà de La Mariola es va fer esperar fins ben entrat 
el segle XX. En la segona meitat del segle XIX s’enderroquen les 
muralles que encerclaven la ciutat permetent la seva expansió. És 
així com en l’últim terç del segle XIX es construeix l’escorxador 
municipal en el Camí de la Mariola, avui reconvertit en un 
important centre cultural de Lleida. 
 



 Però no és fins a la realització dels eixamples, especialment amb 
la construcció del primer cinturó de ronda, que neix a la banda est 
d’aquesta via un nou barri de la ciutat que guanya espai a l’horta 
fins a convertir-se en un dels seus límits. Aquest barri acull, de 
manera majoritària, a famílies vingudes d’altres llocs d`Espanya, 
una població que ha conservat en el transcurs dels anys la seva 
personalitat. 
 
De manera que La Mariola és un barri relativament nou de Lleida. 
I, a pesar d’això, ha calgut preparar una Pla de remodelació del 
barri, amb la finalitat de posar-lo al mateix nivell de qualitat que 
el dels barris veïns, de les dues bandes del Passeig de Ronda. 
 
Un Pla per a la Mariola que ja es troba plenament en marxa. 
 
Ho heu pogut observar amb la renovació de la pavimentació en la 
zona sud del barri, on les molèsties temporals que puguin 
ocasionar seran, aviat, substituïdes per la satisfacció de la 
renovació urbana; o en el projecte de renovació de les façanes 
dels Blocs Ruiz de Alda; les obres de la Plaça Galícia, que 
començaran el mes que ve; la Rambla de la Mariola (Rambla de 
la Mercé) i la urbanització dels carrers adjacents; especialment la 
zona de la plaça Barcelona, amb la instal·lació de nous jocs 
infantils, i el nou CAP; obres que començaran entre setembre i 
octubre vinents; i el nou enllumenat dels Blocs Juan Carles. 
 
Ja sabeu que a l’Ajuntament de Lleida donem prioritat a les 
persones. Per això, el Pla del barri de la Mariola inclou accions 
dirigides expressament a aquelles persones del barri que més ho 
necessiten: els més grans i els més joves. Per a la gent gran, la 
nostra gent gran, facilitarem la inatal·lació d’ascensors als blocs 
de quatre plantes o més, per eliminar les barreres a la seva 
mobilitat. 
 
 
 
 
 



I per als joves, els nostres joves, els ajudarem a millorar 
l’educació cívica del barri, donant suport a les comunitats 
d’escala, facilitant la formació laboral i, amb el Servei 
d’Ocupació de Catalunya, els hi oferirem capacitació professional 
per tal de millorar les seves expectatives laborals. 
 
I això és, només, el començament. Ja sabeu que el Pla del barri te 
una duració de més d’un any. Hi ha encara moltes actuacions a fer 
que convertiran la Mariola en un Barri Estrella de Lleida. Us ho 
garanteixo. 
 
La ciutat de Lleida, la nostra ciutat, està, com sabeu, en un gran 
procés de creixement i de renovació. Creixement en els barris i 
també en el seu centre històric. Renovació en el centre històric, i 
també en els seus barris com és el cas de la Mariola.  
 
Volem una ciutat integrada, amb una ciutadania cohesionada, amb 
una atenció pels detalls urbans i una dedicació especial a les 
persones. El Pla del barri de la Mariola contribuirà, n’estic segur, 
a integrar el barri amb la resta de la ciutat. A cohesionar la 
població del barri i a incrementar les relacions amb les lleidatanes 
i lleidatans dels altres barris de la ciutat. A gaudir d’uns carrers i 
d’unes places on trobar-se famílies, veïns i amics amb comoditat, 
i on els infant puguin jugar amb tranquil·litat  al carrer. A ajudar 
els més grans i els joves a millorar la seva qualitat de vida dintre 
del barri. 
 
Entre tots ho anirem aconseguint. 
 
Ara, però, és l’hora de la festa. Aquesta nit els joves de la 
Mariola, i, com diu molt be el programa, també els de fora del 
barri que vulguin visitar-lo, tenen sessió de “disco”. Demà el 
torneig de bitlles per als més grans, pel matí, i el bany d’escuma 
per als infants, per la tarda, portaran a la gran revetlla de la nit. 
 
Diumenge, el torneig de petanca i el ball del vermut matinals, ens 
portaran, a la nit, a la fi de la festa amb l’audició d’habaneres.  



Diumenge, però, en la misa en memòria dels veïns que ja no ens 
poden acompanyar en la festa, tindrem un record especial per a 
Francisco Benítez i Vicente Ruiz. 
 
Us desitjo a tots una molt bona Festa Major. Us la heu guanyada 
durant tot l’any. A l’inici de l’estiu, tots els barris de Lleida, i 
totes les partides de l’horta, comencen les celebracions de les 
seves festes. La del barri de la Mariola, avui en plena 
transformació, serà una festa plena d’esperança en el futur de tots 
els que viviu en aquesta part en plena renovació de Lleida. 
 
Moltes gràcies i, repeteixo, molt bona festa a tots! 
 
Lleida, 30 de juny de 2006-06-28 
 
Àngel Ros i Domingo 
Alcalde de Lleida         


